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[Energiministeren] 

DOPAS har i løbet af året været aktiv i de 
koncessioner, selskabet deltager i, ved på eget 
initiativ at have udarbejdet flere analyser af 
prospekter i koncessionerne. 

I løbet af 1992 har konsortier, som DOPAS 
deltager i, afsluttet fire efterforskningsborin- 
ger. I boringen Bertel-I blev der fundet olie. 
Det vil imidlertid først efter yderligere arbejde 
og vurdering kunne afgøres, om olien vil kun- 
ne udnyttes kommercielt. Yderligere to efter- 
forskningsboringer med DOPAS som deltager 
er blevet påbegyndt i 1992. 

DOPAS' udgifter til efterforskning i forbin- 
delse med allerede meddelte koncessioner 
skønnes i de kommende år at andrage op til ca. 
240 mio. kr. Af dette beløb udgør udgifterne til 
ubetingede arbejdsforpligtelser ca. 70 mio. kr., 
mens udgifterne til de betingede dele af efter- 
forskningsprogrammerne, dvs. efterforskning, 
som under visse i koncessionerne nærmere de- 
finerede omstændigheder skal gennemføres, er 
på ca. 170 mio. kr. 

I 1991 gjorde et konsortium under ledelse af 
Statoil et opløftende fund af kulbrinter i den 
nordlige del af centralgraven, det såkaldte 
Amalie/Tabita-fund. Fundet har været gen- 
stand for en nærmere analyse og vurdering, og 
konsortiet har planlagt at foretage endnu en ef- 
terforskningsboring i området i løbet af 1993. 

De allerede nævnte forpligtelser samt de for- 
pligtelser, som udbygningen af eventuelle fund 
måtte medføre, rejser et finansieringsspørgs- 
mål, som for øjeblikket overvejes nærmere af 
selskabet i samarbejde med Energiministeriet. 

Dansk Olierør A/S (DORAS) 

DORAS ejer og driver olietransportsystemet 
fra Gormfeltet i Nordsøen til olieterminalen i 
Fredericia. Olieproduktionen fra den danske 
del af Nordsøen transporteres gennem denne 
rørledning. 

I 1992 skønnes olie- og kondensatproduk- 
tionen at blive på 9 mio. m3, hvilket er en stig- 
ning på 0,7 mio. m3 i forhold til den transporte- 
rede mængde i 1991. Der er i lighed med tid- 
ligere år indgået aftale mellem DORAS og 
Energiministeriet om DORAS' betaling af en 
afgift. Afgiften udgør i 1992 95 pet. af indtæg- 
terne fra det særlige fortjenesteelement på 5 
pet. af værdien af den transporterede olie. I de 
tidligere år har afgiften været på 90 pet. Afgif- 
ten skønnes i 1992 at blive på 280 mio. kr. 

Afslutning 
I de kommende år forventes EF-Kommis- 

sionen at fortsætte sine bestræbelser på at åb- 
ne de europæiske energimarkeder som led i 
etableringen af det indre energimarked. Flere 
af DONG-koncernens særrettigheder og for- 
pligtelser vil ikke kunne videreføres i et libera- 
liseret marked, og koncernen vil stå over for 
store udfordringer i forbindelse med en for- 
ventet øget international konkurrence. 

Der er et udtalt ønske i koncernen om, at 
virksomheden kan fungere på helt normale 
forretningsmæssige vilkår. Hertil kommer, at 
liberaliseringen af naturgasmarkedet gør det 
nødvendigt, at naturgasselskaberne kommer til 
at fungere på mere almindelige kommercielle 
vilkår. Den nuværende indirekte støtte til na- 
turgasselskaberne gennem naturgassens af- 
giftsfritagelse vil således formentlig ikke kunne 
videreføres i et liberaliseret europæisk natur- 
gasmarked. Regeringen overvejer derfor, hvad 
der skal foretages i den anledning. 

En omlægning af den indirekte støtte til na- 
turgasselskaberne vil samtidig kunne danne 
grundlag for mere konkrete overvejelser om en 
hel eller delvis privatisering af DONG-koncer- 
nen, herunder nødvendige overvejelser om 
strategisk og kommercielt interessante fremti- 
dige samarbejdspartnere for DONG-koncer- 
nen. 

Meddelelser fra formanden: 

Formanden: 
Jeg skal oplyse, at pkt. 1 på dagsordenen ud- 

går efter anmodning fra indenrigsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Tredje behandling af lovforslag nr. L 40: 
Forslag til lov -')'om ændring af lov om Dan- 

marks Statistik. 
Af økonomiministeren (Fogh Rasmussen). 
(Fremsat 8/10 92. Første behandling 27/10 

92. Betænkning 25/11 92. Anden behandling 
3/12 92). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 
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Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 126 stemmer. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive sendt til statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Tredje behandling af lovforslag nr. L 30: 
Forslag til lov om ændring af lov om afgift af  

spiritus m.m. (Ændringer som følge af EF's indre 
marked m.v.). 

Af skatteministeren (Fogh Rasmussen). 
(Fremsat 8/10 92. Første behandling 27/10 

92. Betænkning 25/11 92. Anden behandling 
3/12 92. Lovforslaget optrykt efter anden be- 
handling). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 135 stemmer. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive sendt til statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

4) Anden behandling af lovforslag nr. L 74: 
Forslag til lov om ændring af  ophavsretsloven. 

(Edb-programmer). 
Af kulturministeren (Grethe Rostbøll). 
(Fremsat 28/10 92. Første behandling 3/11 

92. Betænkning 2/12 92). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Forhandling 

Kim Behnke (FP): 
Da vi havde første behandling af dette lov- 

forslag, gav jeg udtryk for, at jeg forventede, at 
der ville komme en række henvendelser dels 
fra branchen, dels fra den del af fagbevægel- 
sen, der organiserer folk inden for edb-bran- 
chen, og andre relevante. Men det har vist sig 
under udvalgsarbejdet -  og det er gået meget 
hurtigt -  at der slet ikke er kommet nogen hen- 
vendelser, og så må man jo til at finde ud af, 
om de bestemmelser osv., der er i lovforslaget, 
er i overensstemmelse med de forhold, der ek- 
sisterer inden for branchen. 

Jeg har derfor rettet henvendelse til en ræk- 
ke virksomheder for at finde ud af, om en ved- 
tagelse af loven giver dem problemer. Det har 
så resulteret i, at vi gennem udvalget har stillet 
en række spørgsmål til ministeren, og disse 
spørgsmål eller rettere sagt svarene på dem 
vidner om, for nu at sige det meget pænt, at 
man i ministeriet er mere interesseret i at leve 
op til nogle bestemmelser i et EF-direktiv, end 
man er interesseret i, hvilke konsekvenser den- 
ne lov kan få for de danske virksomheder. 

Når man tænker på, hvordan regeringen el- 
lers i anden sammenhæng, når den ikke bryder 
sig om bestemmelser i EF-direktiver -  jeg kan 
bare nævne direktiver inden for energiområdet 
-  er nok så villig til at bøje bestemmelserne fra 
EF og undslå sig for visse dele af EF-direkti- 
ver, så er det efter vores mening ikke særlig 
betryggende, at det eneste svar, man får fra mi- 
nisteren på de spørgsmål, der bliver stillet, er: 
Det er i overensstemmelse med EF-direktivet. 
Vi var rent faktisk interesseret i at få at vide, 
hvilke konsekvenser dette her får for danske 
virksomheder. 

Og grunden til, at edb-branchen interesserer 
os, er ikke, at vi har aktier i edb-branchen, men 
det er, fordi det er en af de højteknologiske 
brancher, hvor Danmark har nogle fantastiske 
muligheder. Små danske edb-virksomheder 
har nogle fantastiske muligheder og har gang 
på gang vist sig at være konkurrencedygtige in- 
ternationalt selv over for verdens største edb- 
virksomheder. Derfor må vi endelig ikke lave 


